
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA  DEL PLE DE  8  DE SETEMBRE DE 2020

Identificació de la sessió:

• Caràcter: ordinari 
• Data: 8 de setembre de 2020
• Inici: 12:40
• Finalització: 16:20
• Convocatòria: primera i única

Assistents (17)

Batle – President    
Carlos Simarro Vicens

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sr. Carlos Darder Rosell
2a Tinenta de Batle: Sra. Maria del Mar Castañer Lozano
3a  Tinenta de Batle: Sra. Catalina Maria Pomar Catany
4t Tinent de Batle: Sr. Sebastián Luís Aguiló Roig
5e  Tinent de Batle: Sr. Joan Ruiz Mesquida 

Regidors: 
Miguel Nadal Vaquer
Andrea Pomar Capó
Laura Celià Gelabert
Gregori Josep Mayol Duran 
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés 
Jaume Mateu Lladó 
Maria de la Cruz Enseñat Alemany 
Maria del Mar Pérez Romero 
Catalina Maria Pizá Plaza 
Jaume Bestard Matas 

Secretària:
Rosa Ripoll Coll 
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Ordre del dia:

A) PART RESOLUTIVA:

1.-  Aprovació de l’acta de la sessió anterior. 
2.-  Aprovació  definitiva  de  la  modificació  puntual  del  PGOU  de  Sóller  de  1998  per 
reajustar el vial d’accés als habitatges de l’antiga colònia militar de Son Angelats inclosos 
dins la UE-10 «Son Angelats».  Expedient. 5470/2017.
3.- Desafectació d’un bé públic (antiga oficina de turisme del Port de Sóller) per a tramitar 
la cessió d’ús.  Expedient  4317/2020.
4.- Reversió a l’Ajuntament del solar ubicat a Son Angelats, cedit a la Guàrdia Civil per 
acord del Ple de dia 1 d’abril de 2011 per a la construcció de la nova caserna. Expedient 
1374/2020.
5.- Moció que presenta el grup municipal El PI – Proposta Per Les Illes, en quan a les 
mesures a adoptar per tractament de les aigües brutes de la vall.
6.- Moció presentada pel grup municipal Popular, «reforçar el cos de la Guàrdia Civil a 
Sóller».
7.- Moció presentada pel grup municipal  Popular,  per la dotació de més personal en el 
centre de salut.
8.- Moció presentada pel grup municipal PSIB-PSOE per a demanar la modificació de la 
Llei  d’Estabilitat  Pressupostària  i  Sostenibilitat  Financera  per  tal  que  els  ajuntaments 
puguin fer ús dels romanents municipals.
9.- Proposta de Resolució presentada pel grup municipal Unidas Podemos, relativa a la Llei 
de Memòria Històrica.
  

B) PART DE CONTROL:

10.- Comunicacions oficials.
11.- Precs i preguntes.

Constatada l’existència de quòrum legal, el Sr. Batle President obre la sessió.
Desenvolupament de la sessió.

Primer.- Aprovació de les actes de les sessions anteriors.

Es dóna compte dels esborranys d’acta de la sessions anteriors pendents d’aprovació, sessió 
extraordinària i urgent de 20 de juliol de 2020 i sessió ordinària de 14 de juliol de 2020.  

S’aproven per unanimitat.

Segon.-   Aprovació definitiva de la modificació puntual del PGOU de Sóller de 1998 
per reajustar el vial d’accés als habitatges de l’antiga colònia militar de Son Angelats 
inclosos dins la UE-10 «Son Angelats». Expedient. 5470/2017.

Explica el regidor d’urbanisme que la proposta versa sobre la  modificació de l’accés a 
l’antiga colònia d’aviació. 
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La Sra.  Pizá  d’Unidas  Podemos  diu  que  és  un  tema  que  ha  passat  per  comissió  amb 
informes favorables  i anuncia que li donaran suport.

Pren la paraula la Sra.  Celià,  vol recordar que varen iniciar  l’expedient  a la legislatura 
passada i que entenen que suposa un benefici per aquell entorn i per tant, li donaran suport.

El Batle president vol matisar que es va iniciar a la legislatura anterior a la de la Sra. Celià.

Pren la paraula el Sr. Mateu diu que estan d’acord amb la modificació puntual, que es va 
duu  a  terme  l’aprovació  inicial  a  l’anterior  legislatura  i  que  ha  culminat  amb  aquesta 
aprovació definitiva. Segons el Sr. Mateu el vial estava mal ubicat i es mostra satisfet amb 
culminar l’expedient. 

El Sr. Aguiló portaveu del grup municipal de Ciutadans diu que votaran a favor.

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder del Partit Popular qui assenyala no tenir res més afegir i 
que votaran a favor. 

El Batle President agraeix el suport i demana passar a votació.

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.- L'aprovació definitiva de  la modificació puntual del P.G.O.U. de Sóller de 1998, 
per  reajustar el vial d'accés als habitatges de l'antiga colònia  d'aviació de Son Angelats, 
d'acord amb els informes i documentació esmentada.

Segon.- Disposar la publicació del present acord mitjançant la inserció del corresponent 
anunci al Butlletí Oficial de les Illes Balears,    

Tercer.- En compliment de que disposa l'article 54.2 de la Llei d'Urbanisme de les Illes 
Balears, remetre un exemplar degudament diligenciat al Consell Insular de Mallorca.

Tercer. Desafectació d’un bé públic (antiga oficina de turisme del Port de Sóller) per a 
tramitar la cessió d’ús. Expedient 4317/2020.

Explica la proposta la Sra. Andrea Pomar. La regidora d’educació assenyala que és un tema 
purament tècnic que consisteix en convertir  un bé de domini públic a un bé de domini 
privat com a passa prèvia per tal que l’espai pugui ser utilitzat pels pescadors. 

Vol intervenir el Sr. Batle i vol explicar la motivació de la proposta. El Sr. Simarro diu que 
per poder ampliar l’escola del Port cal comptar amb l’edifici complet de la Casa del Mar i 
que la conselleria i el govern central ja varen cedir l’edifici a canvi d’un lloguer però que 
resta el 6% de l’edifici que en té l’ús la Confraria de pescadors. El Sr. Batle President diu  
que es va arribar a un acord per tal de cedir-lis l’antiga oficina del Port. 

Pren la paraula la Sra. Pizá qui diu que donaran suport a la proposta. 

Intervé la Sra. Laura Celià i diu que vol que quedi clar que no s’oposen en aquest bescanvi i 
que és obvi que la Confraria demani un espai a canvi de l’espai que tenen a la Casa del Mar, 
el que si vol manifestar és el dubtes que li planteja l’expedient, que l’informe jurídic és 
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molt senzill i no contextualitza el perquè d’aquest canvi, el que està clar segons la regidora 
de Més per Sóller és que la desafectació obre la porta a poder vendre o llogar un bé públic,  
per aquest motiu demana que aquest punt es pugui treballar amb més calma i s’emeti un 
informe més ben argumentat i no optar només per la via de la desafectació  D’altra banda, 
diu que no queda clar amb la documentació, si l’oficina està desagregada de la parcel·la de 
l’escola. Demana la convocatòria d’una comissió informativa d’educació. Segons la Sra. 
Celià totes les causes, tant l’ampliació d’un centre escolar com la demanda d’un espai per 
part de la Confraria són igualment lícites i considera que s’hauria de replantejar la proposta 
per un proper ple. 

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu que diu trobar a faltar la contextualització del proposta, 
concretament  que es doni la informació adient de les negociacions amb la seguretat social i 
amb  la  Confraria  a  una  comissió  informativa  d’educació,  atès  que  tot  està  vinculat  a 
l’escola del Port. D’altra banda, vol que consti en acta que la desafectació ha d’anar lligada 
a cedir l´ús a la Confraria de pescadors i no altres usos. 

El Sr. Jaume Bestard diu que s’estan fent passes per solucionar la problemàtica de l’escola 
des port i que aquest expedient és una primera passa. Posa de manifest la inquietud dels 
pares i de l’equip directiu de veure que no es soluciona el tema i que l’objectiu és només 
aconseguir una escola pública cèntrica i gratuïta. 

El Sr. Aguiló, diu que és una bona noticia aquesta desafectació perquè aquest conflicte amb 
els pescadors fa molt d’anys que redola. 

EL Sr.  Carlos  Darder,  portaveu del  Partit  Popular  diu  que  el  més  important  és  que  el 
projecte vagi endavant i que no hi ha cap intenció amagada.

Tanca el torn d’intervencions el Batle President qui diu que és desafecta l’ús per poder cedir 
l’espai als pescadors, també vol posar de manifesta la seva il·lusió per tancar un projecte 
que fa molt de temps que està en marxa. Matisa que els pescadors fa quinze anys que no 
utilitzen la sala i que no la necessitat de manera urgent, si bé també diu que és cert que no  
han de perdre drets i per aquest motiu es cedeix l’antiga oficina de Turisme. D’altra banda, 
el  Batle  demana suport  als  regidors  que tenen responsabilitats  al  govern per  tal  que la 
conselleria també s’impliqui. Diu que l’objectiu es aconseguir una escola pública, cèntrica i 
gratuïta i diu que un vot en contra de la proposta no l’entendria i que està en joc l’escola del 
Port. 

Passats a votació, la Corporació, amb 13 vots a favor (Partit Popular, Ciutadans, El Pi – 
Proposta per les Illes, PSOE i Unidas Podemos) 3 vots en contra (Laura Celià, Joan Carles 
Simó i Elvira Arbona) i 1 abstenció (Gregori Mayol ) ACORDA:

Primer.- Aprovar inicialment la desafectació del bé immoble ubicat en el C/ Canonge Oliver 
(antiga oficina de turisme i padró del Port de Sóller), modificant la seva qualificació de 
manera que passi de bé de domini públic a bé patrimonial.

Segon.- Publicar aquest acord en el BOIB i en el taulell d’anuncis de l’ajuntament durant el 
termini d’un mes, per a que durant aquest període es presentin les al·legacions que s’estimin 
pertinents.
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Quart.- Reversió a l’Ajuntament del solar ubicat a Son Angelats, cedit a la Guàrdia 
Civil per acord del Ple de dia 1 d’abril de 2011 per a la construcció de la nova caserna. 
Expedient 1374/2020. 

Explica la proposta el regidor de patrimoni, el Sr. Bestard que diu que és va cedir un solar a  
la guàrdia civil per fer-hi una nova caserna i que a dia d’avui no s’ha fet cap actuació. 
Exposa que el conveni preveia un termini per a duu a terme aquest projecte del 2011 al 
2016 i per aquest motiu demanen la reversió del solar per tal que torni a ser de titularitat de 
l’Ajuntament. El Sr. Bestard diu que es pot destinar a diferents usos. 

La Sra. Pizá diu que és un tema que es va tractar a una comissió informativa i considera que 
si des del 2016 la Guàrdia Civil no ha fet res, és lícit que es torni a l’Ajuntament. D’altra 
banda, diu que se li podria donar ús per posar la maquinària de neteja del municipi. 

Intervé  la  Sra.  Laura  Celià  i  diu  que  es  sumaran  al  vot  favorable  perquè  tota  la 
documentació  està  conforme.  Afegeix  que  la  Guàrdia  Civil  ara  mateix  no  té  necessitat 
d’utilitzar aquest solar.

El Sr. Jaume Mateu considera que és bo que aquest espai retorni a l’Ajuntament. 

Intervé el Sr. Jaume Bestard i diu que s’està mirant per adequar tot els terrenys del polígon 
per tal de poder passar la maquinària i els camions a la banda alta, que serà l’opció més 
ràpida. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló i diu que si l’espai no s’utilitza és raonable que es torni a 
l’Ajuntament i que no s’entén  perquè s’ha tardat tant a reclamar el solar. 

El Sr. Darder, portaveu del Partit Popular, incideix en la idea que han passat els cinc anys 
prevists al conveni per fer la caserna i que es positiu pel nostre municipi que torni a ser de  
titularitat municipal, especialment al polígon de Son Angelats. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.-  Iniciar l’expedient de reversió del bé descrit en els antecedents, cedit gratuïtament 
a la Guàrdia Civil, per acord de ple de data 1 d’abril de 2011, per a la construcció de la 
nova caserna.

Segon.-  Notificar l’inici de l’expedient a la Direcció General de la Guàrdia Civil, atorgant-
li  un tràmit  d’audiència  de 15 dies  als  efectes  que pugui  formular  quantes  al·legacions 
estimi pertinents.

Cinquè.- Moció que presenta el grup municipal El PI – Proposta Per Les Illes, en quan 
a les mesures a adoptar per tractament de les aigües brutes de la vall.

El Batle  President  dóna la  paraula al  Sr.  Jaume Bestard que explica que la  moció està 
relacionada amb tota la problemàtica de la depuradora. Exposa que a dia d’avui no hi ha 
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cap acció damunt les instal·lacions de la mateixa després de la inundació dels horts dels 
costats i que començarà la temporada de tafones i  d’oli,  la qual cosa tornarà a suposar 
problemes d’olors i que convendria regular els usos. Considera que la depuradora ha quedat 
obsoleta i que el tractament de l’aigua és incorrecte. Per tots aquests motius, es demana un 
auditoria i un estudi dels pous i de la idea de separar les pluvials de les fecals. 

Pren la paraula la Sra. Pizá d’Unidas Podemos, diu que vagi per endavant que tota millora 
de la depuradora contarà amb el seu suport, si bé li sorprèn que no sigui una moció conjunta 
de l’equip de govern. Manifesta el seu desig de que es solucioni d’una vegada per totes el 
tema de la depuradora. 

Intervé la Sra. Laura Celià, de Més per Sóller i diu que li donaran suport però que lis ha 
costat entendre qualque punt de la moció. La portaveu explica que els hi preocupa tant el 
problema de la depuradora com de l’emissari. La Sra Celià, vol comentar que hi ha certs 
punts que planteja la moció que són de competència municipal com el tema dels pluvials o 
aqüífers i  demana que està fent  al  respecte la regidoria  de medi ambient  per pal·liar  la 
situació. Afegeix que està bé demanar a altres administracions però que l’Ajuntament també 
ha de treballar amb aquest tema. 

El portaveu del PSOE diu que donaran suport a la moció, si bé diu que s’ha de gestionar 
l’aigua  com un cicle  complet,  i  li  sorprèn  que  no  s’inclogui  dins  la  moció  la  part  de 
competència de l’Ajuntament de gestió de l’aigua de pluvials i clavegueram. Explica el Sr. 
Mateu que l’entitat Aqualia tendria que duu a terme una sèrie de inversions que no arriben 
per tot allà on estava previst. D’altra banda, diu que el pla d’horts i tarongers contempla un 
desplegament d’infraestructura de clavegueram, per tot això considera que l’Ajuntament 
pot  fer  més  passes.  Segons el  Sr.  Mateu el  problema dels  aqüífers  no ve només de  la 
depuradora, sinó de la manca de separació dels pluvials de les fecals. Per tot això, proposa 
esmenar la moció introduint un punt consistent en que l’equip de govern faci un impuls de 
tot el desplegament previst al pla d’horts i tarongers i també a la separació de pluvials i  
fecals. 

El Sr. Sebastià Aguiló portaveu de Ciutadans, diu que es va reunir amb el director general 
responsable d’Abaqua qui considera que la depuradora no està al límit de la seva capacitat. 
Segons el Sr. Aguiló això no quadra amb el fet que la depuradora emeti olor i considera que 
hauríem de fer tots feina de manera conjunta. 

Pren la paraula el  Sr. Carlos Darder.  Considera que la depuradora no funciona i  que el 
govern digui que no està al límit de la seva capacitat es prendre el pèl al nostre municipi.  
Segon el portaveu del Partit Popular, atès que afecta a la gent i al medi ambient cal trobar-hi 
una solució. 

El Batle  President  diu que la  depuradora no funciona i  que el  problema no és el  cicle 
complet de l’aigua, i que és responsabilitat de tots els regidors exigir  un servei de primera, 
amb una aigua depurada que es pugui utilitzar amb tota tranquil·litat per regar o pel que 
sigui. Vol agrair el suport de tots els regidors.

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 
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Primer.-  Sol·licitar al Govern de les Illes Balears que elabori una proposta per a la gestió 
eficient de les pluvials, amb especial atenció als col·lectors de Biniaraix i els dels voltants 
de la depuradora. Analitzar els sistemes de drenatge de pluvials dels horts per el sistema 
d’emissaris que s’ha observat que té grans deficiències per la mescla de pluvials i fecals i 
per temes de comunicació bidireccional dels emissaris.

Segon.-  Elaborar  una  auditoria  del  funcionament  de  la  depuradora  per  corregir  les 
deficiències que presenta. 

Tercer.- Realitzar un estudi sobre l’estat dels aqüífers per confirmar el seu estat i si s’han 
vist afectats pels abocaments que s’han produït a la Vall. 

Sisè.- Moció presentada pel grup municipal Popular, «reforçar el cos de la Guàrdia 
Civil a Sóller».

Explica el Sr. Darder la problemàtica que té la Guàrdia Civil a rel d’ampliar l’àrea que han 
de cobrir de deu municipis i que només compten amb catorze agents. Segons el regidor amb 
la  moció  es  pretén  que es  puguin conjuntar  la  Guàrdia Civil  i  la  policia  per  fer  certes 
actuacions i que es doti de més personal al cos de la Guàrdia Civil. 

La Sra. Pizá diu que tota mesura que beneficii al municipi de Sóller comptaran amb el seu 
suport. La regidora d’Unidas Podemos destaca la feina feta per la UME en totes les tasques 
de desinfecció.

Pren la paraula la Sra. Celià i diu que és un tema recurrent la manca d’efectius dels cossos i 
forces de seguretat  i  que això es tradueix en dificultats  per garantir  la seguretat.  Si bé, 
considera que el focus de la moció hauria de ser no només el tema del Covid sinó també el  
el fet que correspon a la Guàrdia Civil actuar en els supòsit de casos de violència de gènere. 
Considera la regidora que s’hauria d’aprofitar per explicar a la ciutadania quines són les 
competències de cada cos i com s’han adreçar a cada una de les instàncies. 

El Sr. Jaume Mateu es mostra a favor de la moció i considera que s’haurien d’ampliar a 
altres serveis de l’Ajuntament com la policia local. Vol destacar el paper de la Delegació del 
Govern en les tasques de coordinació. Diu que les forces cosses de seguretat han d’estar al 
servei del poble i que han d’estar ben dotades. 

Intervé el Sr. Bestard i reitera la idea que tant la manca personal com de recursos perjudica 
a Sóller i als altres municipis del voltant i que caldria reorganitzar les dotacions. 

El Sr. Aguiló de Ciutadans diu que la propera temporada turística serà forta i que haurà un 
augment de carteristes i que si volem vendre Sóller com a una destinació segura qualque 
cosa hem de fer. Segons el portaveu de Ciutadans seria interessant que existís una petita 
caserna de la Guàrdia Civil al Port de Sóller per donar servei en temporada alta. 

El Sr. Darder vol agrair el suport de tots els partits. 
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El Sr.  Batle President  tanca el  torn d’intervencions i  vol agrair  la feina que fan tant  la  
policia local com la Guàrdia Civil i vol recordar que la policia no té competència per actuar 
en certs casos com drogues, violència de gènere. D’altra banda, reclama a la Conselleria 
una solució a la problemàtica de manca de policies per destinar als municipis que es suma a 
l’augment de feina que hi ha a rel del Covid, com aforaments a terrasses, ús de mascareta, i 
que tot això no s’ha acompanyat amb un augment d’efectius. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

Primer.- El Ple de l’Ajuntament de Sóller insta a la Delegació del Govern a les Illes Balears  
a dotar de personal suficient la caserna de la Guàrdia Civil de Sóller. 

Segon.- El Ple de l’Ajuntament de Sóller insta a la mateixa Delegació que garanteixi el 
cobriment de tots els torns de guàrdia de la Guàrdia Civil a Sóller amb personal suficient 
per garantir els drets i deures dels ciutadans i el compliment de la llei. 

Tercer.- El Ple de l’Ajuntament proposa a la Delegació de establit els mecanismes jurídics i 
material per crear patrulles conjuntes o qualsevol altra fórmula entre la Guàrdia Civil i la 
Policia Local de Sóller. 

Setè.- Moció presentada pel grup municipal Popular, per la dotació de més personal en 
el centre de salut.

El Sr. Carlos Darder vol posar de manifest abans de defensar la moció, la gran tasca que 
duen a terme el personal sanitari sobretot en els darrers temps a rel de la pandèmia. 
Segons el  portaveu del Partit  Popular la regidora de sanitat  ha estat en contacte amb el 
personal del PAC i ha traslladat el seu missatge de saturació i de necessitat de més efectius 
per  realitzar  les  proves  de  detecció  del  Covid.  Així  mateix,  vol  posar  de  manifest  les 
queixes que s’han rebut de l’atenció telefònica i del fet que els pacients a dia d’avui, no 
puguin acudir al centre de salut per un diagnòstic. 

Pren la paraula la Sra. Pizá qui manifesta la seva sorpresa pel fet que la moció que es duu a 
ple es va publicar com a un comunicat  a les xarxes socials,  primer del partit  popular i 
després al perfil de l’Ajuntament. Segons la regidora d’Unidas Podemos ens trobam amb 
una confusió de partit polític i institució. Pel que fa a la moció diu que tot el que revertesqui 
en una millora pels ciutadans i ciutadanes de Sóller tendran el seu suport. D’altra banda diu 
que la gent que vol ser atesa al Pac i veure al seu metge i explicar al seu metge el seu 
problema. 

La Sra. Laura Celià diu que aquesta petició ja fou feta, com ha assenyalat la Sra. Pizá, al 
Facebook de l’Ajuntament  i que s’hauria d’haver consensuat abans, i que per tant es duu a 
ple una reiteració. Així mateix, manifesta que els plens estan buits de propostes d’acord i 
plens de mocions que diu no sabre molt bé a que condueixen. En tot cas, diu que donaran 
suport a la moció i afegeix que estaria be que la regidora de sanitat, vist que hi ha aquesta 
coordinació,  informàs i  fes pedagogia sobre la  situació.  Segons la  regidora de Més per 
Sóller hi ha casos que es pot fer una atenció presencial, que hi ha diferents canals d’atenció 
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telefònica per fer diferents tipus de consulta i que l’Ajuntament podria aclarir tot això a 
través de les xarxes socials. Per tant, diu que es pot demanar més personal però que també 
s’han exercir les competències que són de l’equip de govern. 

Pren la paraula la Sra. Maria del Mar Pérez del PSOE qui exposa que defensen la demanda 
de més personal com a defensors de la sanitat pública i diu haver sofert en persona els 
retalls a nivell sanitari del Partit Popular. Segons la Sra. Pérez sort que és el partit socialista 
qui governa quan ha esdevingut la pandèmia i explica que s’estan fent uns tres mil PCR 
diàries.

Intervé el Sr. Bestard i diu que és una moció molt semblant a una presentada pel seu partit a 
la legislatura passada en un context distint a l’actual i exposa que votaran a favor. 

El Sr. Aguiló diu que li donaran suport i que s’haurien d’afegir determinats punts. Diu  el 
regidor que el centre de salut necessita una gestió mes òptima dels recursos que ja disposa. 
Segons el  regidor  fa  falta  coordinació  i  informació  per  part  de la  Conselleria  de Salut 
perquè s’ha deixat molt de banda les consultes amb especialistes. També vol remarcar la 
falta de rastrejadors.

El portaveu del Partit Popular diu que no hi ha cap comunicat del seu partit sobre això, si 
que és veritat que es va demanar al facebook de l’Ajuntament a rel de les converses de la 
regidora de sanitat amb els responsables del centre de salut i que és bo pel nostre municipi 
que ho demani el màxim òrgan del Consistori que és el Ple. Pel que fa a la intervenció de la  
Sra. Celià vol recordar que la brigada i els voluntaris estan fent tasques de desinfecció i 
agraeix la feina feta de manera altruista per part dels voluntaris. Respon a la Sra. Pérez que 
la gestió tant del govern autonòmic com del govern central de la pandèmia ha sigut nefasta, 
i  que prova d’això és que s’ha tengut que proveir de material de protecció al PAC, tant de 
mampares com de mascaretes i que aquest material  s’ha sufragat amb diners de la seva 
pròpia butxaca. 

La Sra. Celià demana un aclariment sobre el tema de l’origen del material pel centre sanitari 
si s’ha pagat de manera privada per part dels regidors. 

Intervé la Sra. Catalina Pomar, regidora de sanitat i diu que ella personalment i de manera 
voluntària ha pagat material pel PAC.

El Sr. Carlos Darder respon afirmativament a la pregunta de la Sra. Celià.

Pren la paraula la Sra Pizá i diu que la contrarèplica del Sr. Darder està fora de lloc i que el 
que ha volgut dir en la seva intervenció és que no s’ha de mesclar ajuntament amb Partit 
Popular i equip de govern. Torna a insistir en que es va compartir a les xarxes socials el 
comunicat de l’Ajuntament. Exposa que la moció és per millorar l’assistència que es dona a 
al nostre municipi i per aquest motiu tendran el seu suport. 

El Batle President tanca el torn d’intervencions i diu que ha d’anar per endavant que no és 
una queixa sobre les persones, en aquest cas del personal sanitari, sinó que aquestes van 
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dirigides al funcionament del PAC de Sóller. D’altra banda, diu que ell com a Batle ha fet 
les declaracions oportunes a rel de les queixes dels ciutadans i que és una moció d’un partit  
polític, el Partit Popular que es presenta a on s’ha de presentar, al Ple. El Batle insisteix en 
el  fet  que ha rebut  moltes  queixes  del  funcionament  del  PAC i  que hauria  d’existir  la 
possibilitat d’una certa atenció i de visites presencials i no enviar els pacients a Palma. El 
Batle President diu que no és un tema polític i que el que s’ha de tractar és de donar el  
millor  servei.  Així  mateix,  vol  manifestar  el  seu  agraïment  a  tots  els  voluntaris  en  el 
moment més crític de la pandèmia i crítica la manca d’informació per part del Govern del 
nombre d’infectats. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

El Ple de l’Ajuntament de Sóller insta al Govern de les Illes Balears a dotar de més personal 
al centre de salut Serra Nord de Sóller. 

Vuitè.-  Moció  presentada  pel  grup  municipal  PSIB-PSOE  per  a  demanar  la 
modificació de la Llei d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera per tal 
que els ajuntaments puguin fer ús dels romanents municipals.

El Sr. Jaume Mateu  diu que es presenta a rel de les darreres informacions sorgides sobre el  
tema  del  romanent  i  el  superàvit  municipal.  Considera  que  és  un  bon  moment  per 
desbloquejar la situació creada per l’aprovació de la llei Montoro que estableix un límit a la 
capacitat de despesa dels Ajuntament i això, juntament amb l’existència a la bona evolució 
econòmica dels darrers temps, s’ha traduït en una situació de superàvit municipal i que la 
Llei d’estabilitat pressupostària no només impedeix fer ús d’aquest romanent sinó també 
marca un límit per incrementar la plantilla dels ajuntaments. El partit socialista de Sóller 
diu que ha defensat el paper important dels ajuntaments com a primera institució a la que 
acudeixen  els  ciutadans  quan  tenen  un  problema.  Es  tracta  segons  el  Sr.  Mateu,  de 
desbloquejar la situació,  canviar la llei  i  donar més capacitat  als ajuntaments  per donar 
resposta a les necessitats dels ciutadans i demana el suport de tots els grups municipals. 

Pren la paraula la Sra. Pizá  i  respecte al punt primer diu que demanaria la derogació de 
tota la llei Montoro. Per altra banda, els hi preocupa que la desaparició d’aquesta llei no 
suposi una gestió prudent dels recursos municipals.

Intervé la Sra. Celià i també es mostra partidària de la derogació de la Llei Montoro perquè 
creuen en la sobirania de les entitats locals que són les més properes als ciutadans. 

Pren la paraula el Sr. Jaume Bestard qui li crida l’atenció que es demana la derogació de la 
llei Montoro, per part d’un partit, el partit socialista que es qui governa a Madrid. Si bé, diu 
que li donaran suport. 

Intervé el Sr. Aguiló i està d’acord amb el que ha comentat el Sr. Bestard que es estrany que 
provengui del partit socialista, si bé diu que li donaran suport.

El Sr. Darder també li crida l’atenció les diferents postures del partit socialista a nivell local 
i  a  nivell  estatal.  Pel  que  fa  a  la  llei  Montoro,  diu  que  sorprèn  que  l’actual  ministra 
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d’hisenda Montero no l’hagi derogat.

El Sr. Batle President proposa esmenar la moció en el sentit de modificar el primer punt i 
demanar la derogació de la llei, per un tema de coherència atès que s’han aprovat per part 
del plenari per unanimitat nombroses mocions sol·licitant la derogació de la llei Montoro. 
També demana eliminar el preàmbul. 

El Sr. Mateu respon a la darrera intervenció del Sr. Batle President i diu que no hi ha lloc a 
modificar el preàmbul atès que la darrera moció aprovada de sol·licitar més personal pel 
PAC de Sóller, s’ha aprovat sense eliminar cap exposició de motius.  D’altra banda, i pel 
que fa a la derogació de la totalitat de la Llei, vol destacar que això implicaria crear un buit 
normatiu atès que la llei regula altres aspectes positius. 

Finalment, no hi ha acord sobre eliminar l’exposició de motius. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA:

Primer.-   L’Ajuntament  de Sóller insta el  Govern d’Espanya a proposar al  Congrés una 
modificació de la normativa vigent per tal de revisar l’aplicació de la regla de despesa a les 
entitats  locals  sanejades,  de  manera  que  puguin  utilitzar  els  superàvits  acumulats  per 
invertir en polítiques socials i finançar serveis i infraestructures bàsiques per a la ciutadania, 
com a mesura per fer front a la situació derivada de la pandèmia de la COVID-19.

Segon.-  L’Ajuntament de Sóller insta el Govern d’Espanya a revisar les restriccions a la 
concertació d’operacions d’endeutament  per part  de les entitats  locals  que presenten els 
comptes públics sanejats.

Tercer.- L’Ajuntament de Sóller insta el Govern d’Espanya a eliminar la regulació de les 
taxes de reposició dels efectius en l’administració local, per tal que es puguin incorporar 
més efectius especialment a les àrees de serveis socials.

Novè.-   Proposta  de  Resolució  presentada  pel  grup  municipal  Unidas  Podemos, 
relativa a la Llei de Memòria Històrica.

Pren la paraula la Sra. Catalina Pizá  i explica que al nostre municipi el parc conegut com a 
l’Infante Lois,  que no és municipal  però que ho serà en breu,  té  una denominació que 
contradiu la llei de memòria històrica. 

La Sra. Celià diu que li donaran suport i que s’ha de recordar a tots els que varen lluitar des 
de la democràcia contra un règim feixista. També vol posar en valor la feina feta a l’anterior 
legislatura  en aquest àmbit  i  recorda les diferents  actuacions  per tal  d’eliminar  símbols 
franquistes.  Condemna  qualsevol  enaltiment  del  feixisme  i  agraeix  a  la  Sra.  Pizá  la 
presentació del text.

El Sr. Jaume Mateu diu que donaran suport a la moció i que és curiós veure com la majoria 
de països europeus han sigut capaços d’eliminar els símbols feixistes de les institucions i 
dels carrers i fer un reconeixement de les víctimes del feixisme i nosaltres encara no hem 
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acabat de fer el reconeixement que toca i fins i tot encara hi ha un cert ressorgiment de 
nostàlgia d’aquells temps. També agraeix la presentació de la moció per part de la Sra. Pizá 
i demana que es segueixin fent reconeixement per a les persones que defensaren la llibertat 
i la democràcia. 

El Sr. Jaume Bestard intervé i demana esmenar  la moció, de manera que el primer punt 
consisteixi en condemnar la sublevació militar de 1936, eliminant la resta de redacció i que 
el punt segon que redactat de la següent manera: «ens solidaritzam amb totes les víctimes 
de la repressió duta a terme en el període de la Guerra Civil», eliminant la resta del text. 
D’altra banda considera que s’hauria d’esperar per aprovar la moció a que l’Infante Lois 
sigui de titularitat municipal. 

El Sr. Aguiló diu que no donaran suport a la moció.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Carlos  Darder  i  demana  un  aclariment  a  la  Sra.  Pizá,  sobre  la 
trajectòria del militar Manuel Luis Garcia, atès que la portaveu d’Unidas Podemos només 
s’ha referit a dita persona de manera genèrica. D’altra banda, considera que el correcte és 
condemnar l’actuació dels dos bàndols de la Guerra Civil no només d’una de les parts.

La Sra.  Catalina  Pizá vol  aclarir  que només va existir  un colpista,  el  genocida general 
Franco, que va fer un cop d’Estat contra un règim elegit democràticament. En resposta al 
Sr. Bestard diu no acceptar la seva proposta d’esmena perquè suposa eliminar l’essència de 
la moció. Pel que fa a l’infant de marina diu que va destacar en el bombardeig a les flotes 
del bàndol republicà i que la comissió tècnica de memòria de reconeixement democràtic de 
les  Illes Balears ha considerat que aquest senyor va rebre uns honors per participar en el 
cop d’estat de Franco i que s’ha de donar per bo la decisió d’una comissió tècnica.

Respon el Sr. Darder i diu que no estan a favor de cap bàndol i que la realitat a dia d’avui és 
que quan es parla d’Infante Lois la gent no ho relaciona amb un militar i d’altra banda, 
també vol destacar que aquest espai encara no és propietat de l’Ajuntament i insisteix en 
que s’han de condemnar tots els actes de la guerra civil, no només d’un dels bàndols.

La Sra. Pizá intervé i diu que el que ha quedat clar es que els partits de l’equip de govern no 
han volgut condemnar el cop d’estat del general Franco i que s’ha d’aconseguir que els 
topònims no contradiguin la llei de memòria història.

Tanca el torn d’intervencions el Sr. Batle President i diu que el Sr. Darder ha fet una bona 
pregunta i que s’han de duu les mocions més ben preparades perquè no ha convençut la 
resposta de la Sra. Pizá. 

Passats a votació, amb 9 vots en contra i 8 a favor, queda rebutjada la moció. 

B) PART DE CONTROL:

Desè.- Comunicacions oficials.
És dóna compte de les resolucions de batlia i acords de Junta de Govern des de la darrera 
sessió plenària:
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-  Decrets 921/2020 al 1328/2020.

-  Juntes de Govern de 15, 22, 29 de juliol; 5, 12, 19, i 26 d’agost, i 2 de setembre de 2020.

Onzè.-  Precs i preguntes.

S’obre el torn de precs i preguntes amb la intervenció de la Sra. Maria del Mar Pérez, del 
PSOE que demana per les obres del gimnàs de l’escola del Port. 

Respon la Sra. Andrea Pomar i diu que ha estat en contacte amb el gerent Miquel Coll, i  
que es va acordar que redactaria el projecte l’Ibisec i que degut el Covid està tot aturat. 

Intervé la Sra. Elvira Arbona de Més per Sóller i demana si a rel de la recollida de firmes 
feta per una plataforma ciutadana, han reconsiderat el canvi d’ubicació del centre de dia. 

El Sr. Darder diu que en breu haurà una comissió informativa sobre la nova ubicació del 
centre de dia i que també es preveu reunir-se amb la plataforma de ciutadans per explicar 
totes les passes que ha fet l’Ajuntament i que a diferència  de la legislatura passada, en 
aquest tema, els tècnics i la part política van de la mà. 

Demana la Sra. Arbona per l’aixeta del carrer de sa Lluna i sol·licita a l’equip de govern 
que torni a col·locar el «grifo» original i que aquest ragi de forma continuada i considera 
que el  patrimoni  de Sóller  no s’hauria  de tractar  d’aquesta  manera.  Demana on està  el 
«grifo» original. 

Respon el Sr. Jaume Bestard i diu que el «grifo» està guardat al seu propi despatx i que la 
convida a veure’l i precisa que als seus inicis tenia un polsador. Pel que fa al senyor que ha 
entrat una instància diu que se li facilitarà tota la documentació relativa a la font per part de 
l’arxiver municipal i que no s’ha excedit del termini de trenta dies per respondre. També vol 
precisar que s’instal·larà un «grifo» de llautó amb un polsador i que no s’ha fet cap actuació 
a la font. Pel que fa al raig de la font diu hi ha ara mateix una investigació al respecte.  

El Sr. Batle vol agrair la pregunta de la Sra. Elvira Arbona i explica que durant la pandèmia
es va decidir tancar les fonts per evitar contagis a l’espera de tenir clar el protocol a seguir i  
determinar com tenien que ser els cartells amb l’explicació del seu ús. Així, va sorgir un 
problema secundari  a rel  del tancament de la font del carrer de sa Lluna,  un senyor va 
manifestar que tenia un drets i al departament de patrimoni i a l’arxiu no consta cap dret 
escripturat adquirit d’ús d’aigua i així se li va traslladar i se li va demanar al particular que 
aportàs documentació al respecte. El Sr. Batle diu que en el cas que aquest senyor demostri 
que té un dret l’Ajuntament ho respectarà.

Pel que fa al  «grifo» el  Sr. Batle defensa que ha de tenir un polsador i  argumenta que 
d’acord amb les dades trimestrals facilitades per Aqualia s’estant gastant entre 500 i 1.800 
metres cúbics que es tiren al clavegueram i que traslladats a litres és una barbaritat. També 
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explica  que  es  si  els  veïnats  demostrassin  uns  drets  adquirits  sobre  aquest  tema  es 
subministraria l’aigua però que en tot cas, cal instal·lar  un polsador perquè no te sentit  
gastar aquesta quantitat d’aigua i que l’Ajuntament està pagant uns 1.500 euros anuals de 
canon que s’acaba tirant. 

També li crida l’atenció aquesta polèmica i mostra en el projector de la sala magna altres 
fonts antigues del municipi amb el seus corresponents «grifos» i diu que tots duen polsador 
i  que foren els  vuit  instal·lats  pel govern anterior.  Demana perquè s’acusa a l’equip de 
govern de llevar  un grifo quan un membre del partit  de la Sra. Arbona es va inflar  de 
col·locar «grifos» amb polsador i li demana si en aquell moment no es va atemptar contra el 
patrimoni. Vol concloure la seva intervenció precisant que es col·locarà un «grifo» de llautó 
i que es respectarà, en cas que així s’acrediti, el dret d’aigua dels veïnats. 

Torna a intervenir la Sra. Elvira Arbona de Més per Sóller i diu que la font del carrer de sa 
Lluna no és una font qualsevol, que hi ha un llegat del bisbe Nadal i que es va establir que 
havia de rajar sempre i que no s’havia aturat  mai el raig continuu. La regidora de Més 
insisteix en que no es correcta l’actuació feta per l’equip de govern i que defensaran la 
restitució de la font al seu estat original. D’altra banda, vol aclarir que Més per Sóller no ha 
promogut cap recollida de firma i que és la gent de Sóller qui demana que es restitueixi la 
font.

El Sr. Batle diu que a l’any 1892 només apareix que es va instal·lar un «grifo» de llautó a la 
font i que s’ha de parlar amb propietat i que no apareix que brolli sempre i demana a la Sra. 
Arbona que no facin demagògia i no traslladin als ciutadans informació que no és certa. 

Torna  a  intervenir  la  Sra.  Elvira  Arbona  i  demana  si  l’equip  de  govern  té  qualque 
plantejament de mesures econòmiques per pal·liar els efectes del Covid, com l’exempció de 
pagament d’ocupació de via pública o ajuts a autònoms.

Respon la Sra. Andrea Pomar i diu que les mesures previstes són les ja anunciades i que 
s’ha dut a terme una reunió amb la cap de negociat de serveis socials per a les famílies que 
més o necessiten. 

La  Sra.  Elvira  demana  per  l’escola  de  música  i  si  ja  s’ha  fet  efectiu  el  pagament  als 
professors. 

Intervé el Sr. Miquel Nadal i diu que es convocaran les comissions de cultura i esports en 
breu. 

Pel que fa al pagament de l’aportació de l’Ajuntament a l’escola de música diu que encara 
no s’ha fet perquè  no han aportat la documentació que demana intervenció.

La Sra. Laura Celià demana si, tal i com ha sol·licitat el seu grup municipal per registre, es 
tendrà en compte la seva instància de convocar un Consell Escolar extraordinari i urgent.
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Respon la Sra. Pomar i confirma que han rebut la instància i que s’ha decidit esperar per 
veure com es desenvolupa l’inici del curs i que es convocarà com sempre entre octubre i 
novembre. 

La Sra. Laura Celià demana com quedarà la regidoria de bens i serveis, amb mitja dedicació 
exclusiva o sense. D’altra banda, diu que hi ha usuaris de Son Angelats que estan pendents 
de l’abonament de activitats que no es varen poder fer degut a l’Estat d’alarma i demana si 
Sóller 2010 té previst fer aquest reemborsament. També demana perquè s’han eliminat els 
reductors de velocitat del carrer d’Isabel II i quin cost ha tengut posar-los d’asfalt

Respon el Batle President que ja se li informarà sobre la dedicació del Sr. Ruiz i que el 
Consell d’Administració es el fòrum on s’ha de tractar el tema de Son Angelats. Finalment 
pel que fa al reductors, diu que estaven aixecats i que es mirarà el cost i se li farà arribar.

El Sr Jaume Mateu demana per l’estat  d’una sol·licitud que va presentar per tal  que la 
intervenció informi sobre l’impacte que tendria per Sóller el decret llei que materialitza 
l’acord de la FEMP sobre el romanent. 

Contesta la Sra. Andrea Pomar i diu que s’està estudiant la sol·licitud.

Intervé el Sr. Batle President i diu que ens afecta perquè es  volen quedar els 17 milions  
d’euros que tenim al banc i que no ens podem permetre el luxe de tenir que fer un préstec  
per pagar l’Infante Lois o la fàbrica nova perquè el Sr. Sánchez i el Sr. Iglesias es volen 
gastar els diners que són de l’Ajuntament. 

El Sr. Jaume Mateu diu si aquesta posició descrita és l’informe d’intervenció. 

Respon el  Sr.  Batle  que en absolut,  que ja se li  ha contestat  que s’està mirant  per part 
d’intervenció i diu que és el que ell pensa. 

Demana el Sr. Jaume Mateu pels canvis de brigada anunciats a premsa i que hi ha queixes 
per la neteja a certs punts del poble.

Respon el  Sr.  Batle  que si,  es preveuen canvis  i  que seran espectaculars  i  que ja  se  li  
informaran, d’altra banda diu que res a veure la brutor de la legislatura passada. Diu que la 
zona que va sortir a premsa és un zona molt  concreta, una banda perimetral del polígon de 
Son Angelats i que no s’ha pogut fer degut per manca de recursos i que la primera línia del 
Port, la plaça i els carrers de Sóller estan net i que el poble està curiós, també diu que 
òbviament  encara hi ha feina a fer. 

Quan són les 16:20 hores,  el Batle President aixeca la sessió,  de la qual com a secretària 
estenc aquesta acta. 

Vist i plau                                                                                         La secretària 

El Batle-president 
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Carlos Simarro                                                                                 Rosa Ripoll Coll 

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller, 

El batle                                                                     Davant meu 

Carlos Simarro Vicens                                             La secretària 

S’ha donat compte al Ple, a la sessió ordinària de dia 10 de novembre de 2020  i s’aprova  
per  unanimitat. 

La secretària

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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